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 الملخص

ستخذام عولٍاث التحلل لا تخذام أصباغ الٌسٍج إلى الحاجت ٌؤدي التلوث الٌاتج  عي اس

أشباٍ الووصلاث   هثل التحفٍش الضوئً وهً عولٍت أكسذة هتمذهت تعتوذ على تٌشٍظ

 806 الووجت التبٍض الذي ٌعول كعاهل هساعذ هع إشعاع ضوئً وطول اوكسٍذ الشًك و

.ًاًوهتز  

ٌسوح تطبٍك أسالٍب التصوٍن التجزٌبً  عي الٌوذجت و تحسٍي تذهور الصبغت الشرلاء 

الأساسٍت فً هفاعل الضوء الاصطٌاعً و كذلك الوفاعل الشوسً  و كذلك تمٍن تأثٍز 

و هً تزكٍش الوحفش اوكسٍذ الشًك   و تزكٍش الصبغت  و    العواهل الثلاثت       التزاكن  

Box-Behnken التصوٍن  التصوٍن الوزكب الوتوزكش و  امباستخذ       

 : الكلمات المفتاحية

الاسرق ، ، إسالت اللوى ZnO،  فٍش الضوئً غٍز الوتجاًسعولٍاث الأكسذة الوتمذهت ، التح 

   .التصوٍن الوزكب الوتوزكش   , Box-Behnken, ، التصوٍواث التجزٌبٍتBB41))41الأساسً

 
 
 
 

 Abstract 
The pollution caused by the use of textile dye lead to the necessity 

for the  use of degradation processes such as Photocatalysis which is 

an  advanced oxidation processes, based  on the activation of 

semiconductor ,these conductors used are Oxide of the zinc (ZNO) 

and bleach (NaClo) which are considered a catalyst  with light 

radiations and wave’s length of 608 nm. 

The application of experimental design methods allows us to express 

the modeling and optimization of the degradation of basic blue 41 

dye in artificial light reactors also solar reactor and to assess the 

influence of three parameters which are catalyst concentration 

[ZNO], dye concentration [BB41] and accumulation using the Central 

composite design and the Box-Behnken design. 

Box-Behnken Key Words:  Photocatalysis processes - advanced oxidation - 

experimental design - degradation processes – ZnO - Central composite design - 

concentration [BB41] .  

 
 
 
 


